



СОДЕРЖАНИЕ

<i>Трейстер М.Ю.</i> (Бонн) – Птолемеевские перстни в Северном Причерноморье. Новые находки и гипотезы интерпретации.....	5
<i>Смекалова Т.Н.</i> (Симферополь), <i>Лысенко А.В.</i> , <i>Антипенко А.В.</i> (Москва) – Перстни из раскопок некрополя Лучистое-2 (Южный Крым): состав сплава и технология изготовления по данным РФА.....	46
<i>Бехтер А.П.</i> (Санкт-Петербург) – Фіλσκοσ о μαῦσοσ (к интерпретации одного мирмекийского граффито).....	64
<i>Терещенко А.Е.</i> (Санкт-Петербург) – Новые типы и разновидности херсонесских монет из раскопок южного пригорода Херсонеса Таврического.....	76
<i>Кононов В.Ю.</i> , <i>Пономарев Л.Ю.</i> (Симферополь) – Гончарная печь VIII–IX вв. на поселении Усатова Балка-4 (по материалам раскопок А.А. Крайневой в 2011 г.)...	84
<i>Кузенков П.В.</i> (Севастополь), <i>Лебединский В.В.</i> (Москва) – Море и корабли: развитие морского дела на Ближнем Востоке по библейским текстам. Часть I. Ветхий завет.....	108
<i>Суриков И.Е.</i> (Москва) – Из истории афинских олигархических переворотов конца V в. до н.э. I Пелопоннесская война и внутривосточное положение в Афинах.	134
<i>Разумов Н.В.</i> (Москва) – К вопросу о правлении Десяти в Афинах в 403 г. до н.э.	152
<i>Сизов С.К.</i> (Нижний Новгород) – Федеральная юстиция в Беотийском союзе эллинистического времени.....	161
<i>Холод М.М.</i> (Санкт-Петербург) – Империя Александра Великого: сатрапии и зависимые территории (Часть II).....	177
<i>Данилов Е.С.</i> (Ярославль) – Транквиллитас – богиня римского «круга безопасности»	198
<i>Мехамадиев Е.А.</i> (Санкт-Петербург) – Западная Грузия (Лазика) и мавры Северной Африки в VI в.: к вопросу о жанровых особенностях «Хроники» Иоанна Никиуского.....	210

ПУБЛИКАЦИИ

<i>Авдеев А.Г.</i> (Москва) – К вопросу о бытовании покаянного стиха «Зрю тя, гробе» в Московской Руси: уникальная эпитафия 1529/30 года из Новоспасского монастыря.....	221
<i>Кузенков П.В.</i> (Севастополь), <i>Могаричев Ю.М.</i> (Симферополь), <i>Сазанов А.В.</i> (Москва) – Надпись топотирита из Табана-Дере (Мангуп, Юго-Западный Крым): к вопросу о датировке и интерпретации.....	230

В МУЗЕЯХ МИРА

<i>Болдырева Е.М.</i> , <i>Журавлев Д.В.</i> , <i>Камелина Г.А.</i> (Москва) – Керамика в фондах отдела археологических памятников Государственного Исторического Музея (краткий обзор). Часть III. Эпоха Средневековья.....	249
--	-----

<i>Обухов С.В.</i> (Москва) – Терракотовые статуэтки Деметры из египетской коллекции В.С. Голенищева (ГМИИ ИМ. А.С. Пушкина).....	272
--	-----

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

<i>Масленников А.А.</i> (Москва)–Г.М. Николаенко, Т.Н. Смекалова, Э.А. Терехин, А.Е. Пасуманский. Атлас ближней хоры Херсонеса Таврического. Т. I. Санкт-Петербург: Алетейя, 2020. (Серия «Археологические атласы Северного Причерноморья», 3); Г.М. Николаенко, Т.Н. Смекалова, Э.А. Терехин, Е.Н. Воскресенская, В.В. Лебединский, А.В. Пасуманский. Атлас ближней хоры Херсонеса Таврического. Т. II. Санкт-Петербург: Алетейя, 2022. (Серия «Археологические атласы Северного Причерноморья», 4)	279
--	-----

ПРИЛОЖЕНИЕ

Секст Помпей Фест. О значении слов. Перевод с латинского и комментарии <i>А.А. Павлова</i> (Сыктывкар).....	285
Л. Анней Сенека Старший. VI Свазория Вступительная статья, латинский текст, заметка о тексте, перевод и комментарий Ч.1. <i>Г.Л. Криволапова</i> и <i>Е.В. Снедковой</i> (Москва)	301



CONTENTS

<i>M.Yu. Treister</i> (Bonn, Germany) – Ptolemaic Finger Rings in North Pontic Area: New Finds and Interpretation Hypotheses.....	5
<i>T.N. Smekalova</i> (Simferopol), <i>A.V. Lysenko</i> (Moscow), <i>A.V. Antipenko</i> (Simferopol) – Finger Rings from Excavations at the Luchistoe-2 Necropolis (Southern Crimea): Composition of the Alloy and Manufacturing Technology According to X-Ray Analysis Data	46
<i>A.P. Bekhter</i> (Saint Petersburg) – Φιλισκοσ Ο Μαχιμος (to the Interpretation of the Graffito from Myrmecium).....	64
<i>A.E. Tereshchenko</i> (Saint Petersburg) – New Types and Varieties of Chersonesus Coins from Excavations at the Southern Suburbs of Taurian Chersonesus.....	76
<i>V.Yu. Kononov</i> , <i>L.Yu. Ponomarev</i> (Simferopol) – The Eighth/Ninth-Centuries Pottery Kiln at the Settlement of Usatova Balka-4 (Based on Materials of Excavations by A.A. Kraineva in 2011).....	84
<i>P.V. Kuzenkov</i> (Sevastopol), <i>V.V. Lebedinskiy</i> (Moscow) – Sea and Ships: Development of Marine Affairs of the Ancient Near East According to the Biblical Texts. Part 1. The Old Testament.....	108
<i>I.E. Surikov</i> (Moscow) – From the History of Athenian Oligarchic Coups d'État of Late 5 th Century BC. I. The Peloponnesian War and Internal Situation in Athens	134
<i>N.V. Razumov</i> (Moscow) – On the Question of the Rule of Ten at Athens in 403 BC	152
<i>S.K. Sizov</i> (Nizhny Novgorod) – Federal Justice in the Boiotian Koinon in Hellenistic Times	161
<i>M.M. Kholod</i> (Saint Petersburg) – Alexander the Great's Empire: Satrapies and Dependent Territories (Part II)	177
<i>E.S. Danilov</i> (Yaroslavl) – Tranquillitas, a Goddess from the Roman 'Security Circle'.....	198
<i>E.A. Mekhamadiev</i> (Saint Petersburg) – West Georgia (Lazica) and the Moors of Northern Africa in the Sixth Century: on the Genre Peculiarities of the "Chronicle" of John of Nikiu.....	210

PUBLICATIONS

<i>A.G. Avdeev</i> (Moscow) – On the Question of Using the Penitential Verse "I See You, Coffin" in Moscow Russia: the Unique Epitaph of 1529/30 from the Novospassky Monastery..	221
<i>P.V. Kuzenkov</i> (Sevastopol), <i>Y.M. Mogarichev</i> (Simferopol), <i>A.V. Sazanov</i> (Moscow) – The Inscription from Tabana-Dere (Mangup, Southwestern Crimea): on the Question of Dating and Interpretation	230

IN WORD MUSEUM

<i>E.M. Boldyreva</i> , <i>D.V. Zhuravlev</i> , <i>G.A. Kamelina</i> (Moscow) – Ceramics in the Department of Archaeological Monuments of the State Historical Museum (a Brief Overview). Part III. The Middle Ages	249
---	-----

<i>S.V. Obukhov</i> (Moscow) – Terracotta Statuettes of Demeter from the V.S. Golenishchev’s Egyptian Collection (Pushkin State Museum of Fine Arts).....	272
---	-----

CRITICAL AND BIBLIOGRAPHICAL SURVEYS

<i>A.A. Maslennikov</i> (Moscow) – G.M. Nikolaenko, T.N. Smekalova, E.A. Terekhin, A.E. Pasumanskiy. Atlas of the Near Chora of Tauric Chersonesus. Vol. I (Series “Archaeological Atlases of the Northern Black Sea, 3). Saint-Petersburg, 2020; G.M. Nikolaenko, T.N. Smekalova, E.A. Terekhin, E.N. Voskresenskaya, V.V. Lebedinskiy, A.E. Pasumanskiy. Atlas of the Near Chora of Tauric Chersonesus. Vol. II. (Series “Archaeological Atlases of the Northern Black Sea, 4). Saint-Petersburg, 2022	279
--	-----

SUPPLEMENT

Sextus Pompeius Festus. De verborum significatu. Translation and Commentary by <i>A.A. Pavlov</i> (Syktyvkar).....	285
L. Annaeus Seneca the Elder. Suasoria VI. With introduction, Latin text and its transmission, translation, and commentary by <i>G.L. Krivolapov, E.V. Snedkova</i> (Moscow)	301